

[Subscribe](#)[Past Issues](#)[View this email in your browser](#)

THE BRIDGE



Sustainable
Finance
Geneva

WHERE FINANCE MEETS IMPACT/ OÙ LA FINANCE RENCONTRE L'IMPACT

NEWSLETTER - JULY 2023/JUILLET 2023

(La version française suit la version anglaise)

For our economy to qualify as sustainable, it must be proactively committed to reducing environmental damage and social inequalities. It may seem trivial, but it's more relevant than ever.

And yet, in recent years, particularly under the impetus of European legislation, we have seen environmental issues gain ground. While there is still a long way to go, efforts to measure and report on the environmental impact of financial institutions are tangible. It will be argued that there is still a great deal of confusion due to the multitude of benchmarks used. To this, we would reply that we seem to be gradually witnessing a relative convergence of all these tools. [ISSB's work on behalf of IFRS](#) will certainly be a fundamental step in this direction. When environmental externalities appear in a company's financial statements, a fundamental step will have been taken. Investors will have a much clearer picture of the potential of the companies they support.

In the same vein, the European launch of TNFD on October 2, during the 2023 edition of Building Bridges, will also be a substantial element to follow closely.

As far as social impacts are concerned, the same commitment must be made. For this, we can draw on the [principles laid down by John Ruggie](#), the [recent report on tackling social inequality](#) led by the WBCSD, and the ongoing work by the ILO and the UNDP... there is no shortage of inspiration. At this stage, however, the will is lacking.

And yet, as Dorothee Baumann-Pauly brilliantly explains, companies must also be accountable to investors for this part of their business. So it's time to propose, as with CO2 and nature and biodiversity, a benchmark for social rights that will

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Like TCFD and TNFD, it's time to create a Task Force on Social Inequities Financial Disclosure. This topic will be at the heart of discussions at the next Building Bridges summit, a very worthwhile project that Geneva and Switzerland should welcome with enthusiasm.

Sandrine Salerno
Director, SFG

Interview on the Month : Dorothée Baumann-Pauly on Human Rights and Finance

Subscribe

Past Issues



[Subscribe](#)[Past Issues](#)

for Business and Human Rights, about the ability of financial institutions to advance human rights and challenges to capture human rights performance. She also explains the influence of the new CSDD Directive on these questions.

"Swiss Sustainable Finance, Sustainable Finance Geneva, Building Bridges, and the Thun Group of Banks are important Swiss-based networks that can serve as platforms for financial institutions to develop sustainable finance strategies that are not just green but also just. " - Dorothee Baumann-Pauly

[To the interview](#)

● What's Happening at SFG?

// SFG Summer Book Recommendation List 2023

Escape into the realm of books this summer with our curated selection of captivating reads. From fiction novels to thought-provoking non-fiction, our book recommendations will not only entertain you but also explore various sustainability subjects in a pleasant and engaging manner! Happy Summer!

[Check out our book recommendation list here.](#)

// Thank you for coming to our 15-Year Anniversary Party

Thank you to our community for coming out to our 15th anniversary last Wednesday! It was great to have you with us to celebrate our accomplishments in the Swiss sustainable finance ecosystem!

[Subscribe](#)

[Past Issues](#)



// New SFG Partners

We are thrilled to welcome our new institutional partners - [DPAM](#) and [World YMCA](#)

[Subscribe](#)[Past Issues](#)The logo for DPAM, featuring a large percentage sign followed by the letters DPAM in a bold, sans-serif font.The logo for World YMCA, with the word "WORLD" in small red capital letters above the word "YMCA" in large, bold, red capital letters.

● Law Review

// Integration of clients' ESG preferences into investment advice and portfolio management: overview of the new Guidelines of the Swiss Bankers Association (Part I)

On January 1, 2023, the new “Guidelines for the financial service providers on the integration of ESG-preferences and ESG-risks into investment advice and portfolio management” from the Swiss Bankers Association (SBA) came into force. Transitional periods apply to enable the financial institutions concerned to implement these new rules into their processes. This paper provides a preliminary overview of the main features of the SBA Guidelines.

[Read here](#)

● Gender Lens Initiative for Switzerland

// Thank you for coming out for the GLIS Ambassador Program Training

Congratulations to our gender-lens investing ambassadors for completing the first part of the GLIS Training Program. On the 28th of June, we covered the business case for financial institutions to promote gender equity at the workplace and to implement gender focused investments strategies. We are grateful for Symbiotics and Robeco to have sent María Peña, Betsy Espinoza and Simona Kepalaite to pilot our first cohort. Thanks to Trisha Mani (Alphamundi) and Edgar Saint-Hillier (SFG) for supporting the preparation and to Kali Talyor (SFG) and Sarah Djari (GLIS) for the delivery of this training.

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

● Sustainable Finance News

IIGCC published net zero guidance to standardise bond engagement

The Institutional Investor Group on Climate Change has published guidance for climate-related bond engagement in a bid to standardise efforts in the asset class, as well as established a hub to facilitate collaborative work. // [Responsible Investor](#)

Making sustainable finance taxonomies work for the circular economy : Lessons from the EU Taxonomy

A new report by Chatham House explains how the circular economy has been embedded within the EU's taxonomy to date and the lessons learned in doing so. It draws on unique insights and recommendations derived from input from over 100 public, private and third sector stakeholders involved in the development circular economy criteria within a taxonomy or their operationalisation. // [Chatham House](#)

Support for ESG proxy resolutions is down, but don't despair

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

progress in addressing shareholder concerns. While support for some ESG proposals has decreased, progress takes time. // [Greenbiz](#)

Version française

Pour que notre économie puisse être qualifiée de durable, elle doit impérativement être engagée de manière proactive pour la réduction des dommages environnementaux et inégalités sociales. Bien qu'elle puisse sembler triviale mais elle reste plus que jamais d'actualité.

Or, ces dernières années et notamment sous l'impulsion du législateur européen, nous avons vu les enjeux environnementaux progresser. Il reste certes encore bien du chemin à parcourir mais les efforts pour mesurer et rendre compte des impacts environnementaux des institutions financières sont tangibles. On nous rétorquera qu'il règne encore une large confusion dû à la multitude de référentiels utilisés. A cela nous répondrons qu'il nous semble assister progressivement à une relative convergence de tous ces outils. [Le travail de ISSB pour le compte de l'IFRS](#) sera certainement à cet égard une étape fondamentale. Lorsque les externalités environnementales figureront dans les états financiers d'une entreprise, une étape fondamentale sera franchie. Les investisseurs auront ainsi une bien meilleure vision du potentiel des entreprises qu'ils soutiennent.

Dans le même ordre d'idée, le lancement de TNFD, le 2 octobre prochain, lors de l'édition 2023 de Building Bridges, sera également un élément substantiel à suivre de près.

S'agissant maintenant des impacts sociaux, la même volonté doit être engagée. Pour cela, nous pouvons nous appuyer sur [les principes édictés par John Ruggie, du récent rapport](#) sur la lutte contre les inégalités sociales piloté par le WBCSD, des travaux en cours de l'OIT et du PNUD....les inspirations ne manquent pas. les sources d'inspiration ne manquent pas.

Or, comme l'explique brillamment Dorothée Baumann-Pauly, les entreprises doivent également rendre compte aux investisseurs de ce volet-là de leur activité. Il est donc temps de proposer comme pour le CO2, comme pour la nature et biodiversité, un référentiel sur les droits sociaux qui s'impose progressivement aux entreprises.

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

À l'instar de TCFD et TNFD, il est temps de créer une Task force on Social Inequities Financial Disclosure. Ce sujet sera au coeur des discussion pour le prochain sommet de Building Bridges ; un très beau projet que Genève et la Suisse devraient accueillir avec enthousiasme.

Sandrine Salerno
Directrice, SFG

Interview du mois : Dorothee-Baumann-Pauly sur les Droits de l'Homme dans la Finance

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

Ce mois-ci, nous avons interviewé Dorothée Baumann-Pauly, directrice du Geneva Center for Business and Human Rights, sur la capacité des institutions financières à faire progresser les droits de l'homme et sur les défis à relever pour évaluer les performances en matière de droits de l'homme. Elle explique également l'influence de la nouvelle directive CSDD sur ces questions.

"Swiss Sustainable Finance, Sustainable Finance Geneva, Building Bridges et le Groupe de banques de Thune sont des réseaux importants basés en Suisse qui peuvent servir de plateformes pour les institutions financières afin de développer des stratégies de finance durable qui ne sont pas seulement vertes mais aussi justes." Dorothée Baumann-Pauly

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

● Quoi de neuf à SFG?

// Liste des livres recommandés par SFG pour cet été

Cet été, évadez-vous grâce à notre sélection de lectures captivantes. Qu'il s'agisse de romans ou d'ouvrages non romanesques, nos recommandations de livres vous permettront non seulement de vous divertir, mais aussi d'explorer divers sujets liés aux questions de durabilité d'une manière agréable et engageante ! Bon été à toutes et à tous !

[Consultez notre liste de recommandations de livres ici](#)

// Merci d'être venu pour célébrer notre 15e anniversaire

Merci à notre communauté d'être venue mercredi dernier pour notre 15ème anniversaire ! Nous avons été ravis de vous compter parmi nous pour célébrer nos réalisations dans l'écosystème suisse de la finance durable !

Subscribe

Past Issues



// Nouveaux Partenaires à SFG

[Subscribe](#)[Past Issues](#)The logo for DPAM, featuring a large black percentage sign followed by the letters "DPAM" in a bold, black, sans-serif font.The logo for World YMCA, with the word "WORLD" in a small, red, sans-serif font above the word "YMCA" in a large, bold, red, sans-serif font.

● Revue Juridique

// Intégration des préférences ESG des clients dans le conseil en investissement et la gestion de portefeuille : aperçu des nouvelles lignes directrices de l'Association suisse des banquiers (partie I)

Le 1er janvier 2023, les nouvelles "Directives pour les prestataires de services financiers sur l'intégration des préférences et des risques ESG dans le conseil en investissement et la gestion de portefeuille" de l'Association suisse des banquiers (ASB) sont entrées en vigueur. Des périodes de transition s'appliquent pour permettre aux institutions financières concernées de mettre en œuvre ces nouvelles règles dans leurs processus. Le présent document donne un aperçu préliminaire des principales caractéristiques des lignes directrices de l'ASB.

[Lire ici](#)

● Gender Lens Initiative for Switzerland

// Merci d'avoir participé à la Formation du Programme des Ambassadeurs GLIS

Félicitations à nos ambassadeurs de l'investissement axé sur l'égalité des sexes pour avoir terminé la première partie du programme de formation GLIS. Le 28 juin dernier, nous avons abordé l'analyse de rentabilité pour les institutions financières afin de promouvoir l'égalité des sexes sur le lieu de travail et de mettre en œuvre des

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

et Simona Kepalaite pour piloter notre première cohorte. Merci à Trisha Mani (Alphamundi) et Edgar Saint-Hillier (SFG) pour leur soutien à la préparation et à Kali Talyor (SFG) et Sarah Djari (GLIS) pour la réalisation de cette formation.



● Nouvelles sur la Finance Durable

Nous avons besoin d'une nouvelle vision de la croissance

Dans cet entretien, Marie-Laure Schaufelberger, présidente de SFG, préconise une transition équitable vers une économie décarbonée qui intègre les enjeux environnementaux, sociaux et humains, tout en repensant la croissance dans le respect des limites planétaires. // [Le Temps](#)

Critères ESG et l'investissement dans le crédit

Cet article fournit des explications sur l'intégration des critères ESG dans l'investissement dans le crédit à partir des méthodologies utilisées par Robeco. En

[Subscribe](#)[Past Issues](#)

haute qualité pour leurs portefeuilles. // [Allnews](#)

Le reporting de durabilité CSRD : se préparer aux nouvelles obligations

Dans cette publication, l'Autorité des Marchés Financiers offre des pistes pour préparer à mettre en oeuvre les prochaines directives européennes CSRD (Corporate Sustainability Reporting Directive) et ESRS (European Sustainability Reporting Standards). // [AMF](#)



Join [the SFG community](#) and contribute to the development of sustainable finance in Geneva.
Contact us at info@sfgeneva.org

Have a good day and keep an eye out for our **next newsletter on August 3rd 2023**.

Want to change how you receive these emails?
You can [update your preferences](#) or [unsubscribe from this list](#).